
Pokoj  ľuďom dobrej  vô le
Už tradične sa začiatkom decembra v našej obci konajú podujatia, ktoré pomáhajú 

spríjemniť čas očakávania najkrajších a najduchovnejších sviatkov v roku, Vianoc. Už 6. 
decembra vianočný stromček a celé klenovské námestie rozsvietil Mikuláš, ktorý svojím 
príchodom potešil malých aj veľkých.

Z obsahu:
- rodinný život našich 
predkov

- rys ostrovid v kle-
novských horách

- pravidelné rubriky
- aktuality
- hodnotenie futbalo-
vej jesene

Sviatočnú atmosféru a 
pokoj ľuďom dobrej vôle 
však priniesli účinkujúci  v 
programe, ktorý sa konal v 
nedeľu 9. decembra na javis-
ku Miestneho kultúrneho 
strediska v Klenovci. Orga-
nizátormi tohto vianočné-
ho stretnutia boli Obec Kle-
novec, občianske združenie 
Rodon, miestna organizácia 
Matice slovenskej, Bansko-
bystrický samosprávny kraj 
a Gemersko–malohotské 
osvetové stredisko v Rimav-
skej Sobote.
Na úvod sviatočného veče-

ra vystúpili so svojimi pred-
vianočnými príhovormi 
starosta obce JUDr. Pavel 
Struhár, senior Evanjelickej 
cirkvi augsburského vyzna-
nia Mgr. Dušan German 
a kazateľ Bratskej jedno-
ty baptistov Mgr. Benjamín 
Uhrín.
Začiatok programu patril 

pesničke Anjelik môj a jej 
interprétke Slávke Oláhovej. 
Pôsobivé a duchovne bohaté 
bolo vystúpenie členov Brat-
skej jednoty baptistov. 
Potom už javisko patrilo 

ľudovým zvykom spojeným s 
Ondrejom, vianočným kole-
dám, malým i veľkým vin-
šovníkom, spevom, hre na 
drumbľu, píšťalku, gajdy, 
fujaru, heligónku v podaní 
členov detských folklórnych 
súborov Zornička, Mladosť, 
ženskej a mužskej speváckej 
skupiny folklórneho súbo-

ru Vepor, klenovským heli-
gonkárom, ako aj hosťom z 
Tisovca Milanovi Katrenia-
kovi a Ivanovi Košičiarovi. 
Na záver sa javisko zaplni-
lo všetkými účinkujúcimi, 
ktorí spoločne zaspievali 
pieseň Daj Boh šťastia.
Sprievodnými akciami bola 

výstava prác žiakov Základ-

nej školy Vladimíra Mináča, 
Materskej školy Karola Paje-
ra a Špeciálnej základnej 
školy v Klenovci, ako aj prác 
Eleny Samášovej, Eleny Mú-
kovej, Martiny Brndiarovej 
a predaj tradičného peči-
va, ktoré pripravili Marce-
la Jakabšicová, Marianna 
Trnavská, Mária Kochanová, 
Stanislava Zvarová, Zdena 
Brádňanská, Oľga Kaľavská, 
Elena Kováčiková, žiaci ŠKD 
a žiačky 7. - 9. ročníka ZŠ 
Vladimíra Mináča, Domov 
dôchodcov a DSS Klenovec 
a obec Drienčany. Výťažok 
z predajnej výstavy tradič-
ného a vianočného pečiva v 
sume 2200 Sk bol venovaný 
Fondu Hodina deťom.

(bh)
Vianočnej atmosfére na slávnostne vyzdobenom Námestí 
Karola Salvu chýba už iba sneh

Dňa 14. decembra sa 
konalo v Skorušine riadne 
zasadnutie obecného zastu-
piteľstva, na ktorom bolo 
prítomných jeho deväť čle-
nov. Dvaja poslanci obecné-
ho zastupiteľstva, Ing. Štefá-
nia Dovalová a Ján Figuli, sa 
ospravedlnili.
Rokovanie viedol starosta 

obce JUDr. Pavel Struhár, 
ktorý, okrem iného, všet-
kých prítomných poslancov 
informoval o činnosti obec-
ného úradu od posledné-
ho obecného zastupiteľstva. 
Hlavným bodom rokovania 

Zasadnut ie  obecného zastupiteľstva
bolo schválenie rozpočtové-
ho provizória vo výške 1/12 
z Rozpočtu obce Klenovec 
za rok 2007 do konca mar-
ca 2008. Okrem toho obecné 
zastupiteľstvo schválilo Vše-
obecne záväzné nariadenie 
obce Klenovec o miestnych 
poplatkoch na rok 2008 v 
intenciách roku 2007, Vše-
obecne záväzné nariadenie 
obce Klenovec na rok 2008 
o spôsobe určenia úhrady, 
výšky úhrady a spôsobe pla-
tenia úhrady za poskytovanú 
opatrovateľskú službu a 
doplnenie Všeobecne záväz-
ného nariadenia obce Kle-

novec na základe výsledku 
kontroly Slovenskej inšpek-
cie životného prostredia  zo 
dňa 16. novembra 2007.
Okrem toho sa poslan-

ci zaoberali žiadosťou Jána 
Ulického o prehodnotenie 
situácie prevádzky hote-
la Vepor. Po zvážení stano-
viska komisie finančnej a 
správy obecného majetku a 
komisie výstavby, územného 
plánovanie a životného pro-
stredia nakoniec po diskusii 
a ďalších aspektov schválilo 
obecné zastupiteľstvo Jáno-
vi Ulickému za podmienky, 

že najneskôr od 1. januá-
ra 2008 obnoví prevádzku 
reštaurácie hotela Vepor s 
podávaním stravy zníženie 
nájmu o 1/3 za obdobie od 
1. septembra 2006 do 30. 
júna 2007 z dôvodu obmed-
zenej prevádzky ubytovacej 
časti hotela Vepor, odpus-
tenie nájmu v období od 1. 
decembra 2007 do 31. mar-
ca 2008 a finančné vyspo-
riadanie rozdielu medzi hod-
notou investície realizovanej 
v hoteli Vepor a výškou exis-
tujúcich a budúcich pohľa-
dávok, ktoré vzniknú do kon-
ca trvania nájomnej zmluvy, 
a to na základe dohody o 
splátkovom kalendári.

(bh)



*5.decembra sa v Hnúš-
ti konalo zasadnutie MAS  
Malohont, ktoré sa zaobe-
ralo prípravou strategic-
kých plánov. Našu obec 
zastupoval starosta obce 
JUDr. Pavel Struhár, Mila-
da Kochanová a Stanislava 
Zvarová. 

*6. decembra na Minister-
stve práce, sociálnych ve-
cí a rodiny v Bratislave 
starosta obce JUDr. Pavel 
Struhár a Ing. Michal Kňa-
žek rokovali s ministerkou 
Vierou Tomanovou ohľa-
dom prípravy zakladania 
sociálnych podnikov.

*6. decembra sa na Námestí 
Karola Salvu v Klenovci ko-
nal program pre deti spoje-
ný s príchodom Mikuláša.

*7. decembra sa na OcÚ v 
Klenovci konalo zasadnutie 
rady pre káblovú televíziu 
za účasti zástupcu správ-
covskej organizácie Vares 
Ing. Svetlíka, na ktorom 
sa rokovalo o možnostiach 
rozšírenia programov káb-
lovej televízie.

*8. decembra sa na pozva-
nie starostky partnerskej 
maďarskej obce Mihály-
gerge Szikorányi Sebestyén 
Katalin starosta obce Pavel 
Struhár, zástupkyňa sta-
rostu Blažena Hrušková, 
riaditeľ MKS Jaroslav Zva-
ra a kontrolór obce Martin 
Bobrovský zúčastnili otvo-
renia zrekonštruovaného 
kultúrneho domu.

*10. decembra sa na Tep-
lom Vrchu konalo zasad-
nutie MAS Malohont o 
príprave strategických plá-
nov, na ktorom sa zúčast-
nili Ing. Michal Kňažek a 
Milada Kochanová.

*11. decembra na OcÚ v 
Klenovci zasadali komisia 
finančná a správy obecné-
ho majetku a komisia vý-
stavby, územného plánova-
nia a životného prostredia.

*14. decembra sa konalo 
riadne zasadnutie obecné-
ho zastupiteľstva.

*17. decembra sa v Tisov-
ci konalo zasadnutie Zdru-
ženia miest a obcí Gemera 
– Malohontu, na ktorom 
sa zúčastnil starosta obce 
Klenovec a člen rady ZMO-
GM JUDr. Pavel Struhár.

*20. decembra sa vo Zvo-
lene starosta obce JUDr. 
Pavel Struhár zúčastnil na 
stretnutí za európske fon-
dy.                                                                                             

                                (bh)
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Udialo sa ...
V Klenovci patriarchálna 

veľkorodina, ktorú poznáme 
na Slovensku už v 13. sto-
ročí a ktorá sa v plnom roz-
sahu prejavovala v 16. - 18. 
storočí, pretrvávala ešte 
aj v 19. storočí a v prvých 
desaťročiach 20. storočia. 
Patriarchálnu rodinu, nazý-
vanú obyčajne família ale-
bo čeľaď, tvorili zväčša tri 
generácie: rodičia s deťmi a 
ich rodinami (zaťmi, neves-
tami a vnukmi) alebo bratia 
(švagrovia) s deťmi a vnuk-
mi.
Majetok veľkorodiny (hos-

podárstvo – polia, dom a 
dvor) bol spoločný. Každý 
jej člen si plnil podľa deľby 
práce povinnosti spojené s 
udržiavaním hospodárstva 
a dostával za to všetko, čo 
potreboval: bývanie, stravu a 
odev. Hlavou rodiny bol otec 
dospelých synov, čiže starý 

otec, ktorého volali starký 
alebo gazda. Staral sa o 
spravovanie hospodárstva, v 
čom mu pomáhala manželka 
(starká alebo gazdiná), ktorá 
tiež spolurozhodovala o 
dôležitých veciach v rodine.
Podľa potreby sa do 

veľkorodiny prijímal pristaš 
k dcére jedináčke alebo pri 
nedostatku mužských pra-
covných síl tzv. spolník ale-
bo spolníci, pochádzajú-
ci z okruhu príbuzenstva. 
Gazdovi a gazdinej členovia 
veľkorodiny preukazova-
li úctu a dôveru, čo sa pre-
javovalo vykaním. Aj deti 
vykali rodičom. Mladší súro-
denci tiež vykali staršiemu 
bratovi alebo staršej sestre. 
V panskejších rodinách sa 
onikalo (napríklad nak idú, 
mama).
Pretrvávanie veľkorodiny 

v Klenovci určovali eko-

logické vzťahy, vrchárske 
prostredie, rozptýlené osíd-
lenie a nízka organizácia 
poľnohospodárskej práce. 
Charakteristickou črtou veľ-
korodiny bol zaostalý spôsob 
života. Veľkorodina bývala 
spoločne často v jedinej izbe, 
len neskôr si ženatí synovia 
stavali na dvore malý domček 
alebo pribudovali samostat-
nú izbu. Gazda, gazdiná a 
synovia so ženami a deťmi 
spávali v izbe. Manželský 
pár spával na jednej poste-
li, väčšie dieťa na prísteľke 
pri rodičoch alebo na peci. 
Nevydaté dcéry prespávali v 
zime v nevykúrenej komore 
a v lete na sene v stodole. 
Dospelí synovia si ľahli pri 
statku v chlieve alebo na 
lavicu na dvore, v tuhých 
zimách spali na dlhšom se-

Rodinný ž ivot  našich predkov

dadle v izbe.
Raňajky a večere sa podáva-

li len po opatrení statku. V 
lete sa ukladali na spánok 
okolo 21. hodiny, pri súrnej 
robote aj neskôr. Obed sa 
pripravoval ráno, pred od-
chodom do poľa. Večer pred 
dokončením prác prichád-
zala domov pred ostatnými 
jedna zo žien opatriť deti a 
statok a pripraviť večeru. 
V rodinách sa jedávalo 
spoločne, a to teplé varené 
jedlo ráno i večer. Okolo 
stola sedeli muži. Gazdiná 
dávala na stôl a gazda 
začínal jesť prvý. Začiatkom 
20. storočia sa už jedávalo z 
hlinených misiek a neskôr z 
tanierov, a to každý zvlášť. 
Ženy spočiatku jedávali sto-
jac za chlapmi alebo sediac 
s deťmi pri peci alebo v kúte 
izby. Tento zvyk opustili, až 
keď sa jednotlivé rodiny osa-
mostatnili.

Národopisná črta Postupom času sa sys-
tém veľkorodiny a spolu-
nažívania v jednom rodin-
nom spoločenstve stával 
neudržateľný. Civilizácia a 
nový spôsob života začali 
prenikať aj do klenovských 
veľkorodín, ktoré sa postup-
ne rozpadávali. Z najzná-
mejších rodín spomenieme 
rodinu Antalovcov, Bálintov-
cov, Brndiarovcov, Čer-
nákovcov, Dovalovcov, 
Hruškovcov, Koniarov-
cov, Kiráľovcov, Láskovcov, 
Ľaudárovcov, Mináčovcov, 
Moncoľovcov, Struhárovcov, 
Štefánikovcov, Trnavskov-
cov, Vančíkovcov, Zvarovcov 
a ďalších.
Výsledkom rozpadu veľ-

kých rodín bolo po 1. sve-
tovej vojne sťahovanie kle-
novských rodín na pôdu 
bývalých veľkostatkárov 
alebo na redšie osídlené 

Roľnícka vrchárska usadlosť: izba a kolešňa (foto: K. Zúrik)
Gazda Juraj Dovala
(foto: K. Zúrik)

územie na južnom Sloven-
sku. Klenovčania koloni-
zovali Rimavskú dolinu. 
Založili nové osady (naprí-
klad Svetlú a Krásnu) ale-
bo sa prisťahovali do menej 
zaľudnených dedín (naprí-
klad do Bakty, Skerešova a 
pod.). V tomto období zosil-
nela emigrácia do USA a 
Kanady, ale aj do Južnej 
Ameriky a do západnej Eu-
rópy.
Klenovské veľkorodiny žili 

celkovo v nedostatku a často 
aj v biede, i keď mali čo jesť 
a nechodili otrhaní. Ich 
členovia nepoznali nič iné 
len prácu od svitu do mrku. 
Napriek tomu vyprodukovali 
mnoho nielen materiálnych, 
ale aj duchovných hod-
nôt, ktoré sa stali základom 
moderného a civilizovaného 
života v obci.

(mo)
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Vážený pán senior,
vážený pán kazateľ,
drahí spoluobčania.

Človek v každodennom 
zhone si ani nestihol uvedo-
miť, že je tu znova ten krás-
ny predvianočný čas spoje-
ný s čakaním na najkrajšie 
sviatky roka – Vianoce.
Na Vianoce sa tešia všet-

ci. Deti, mladí ľudia i tí skôr 
narodení. Lebo každý má 
svoje tajné želania a túž-
by, ktoré práve čaro Vianoc 
dokáže premeniť na skutoč-
nosť. Splnené túžby a dar-
čeky napomáhajú umocniť 
nádhernú vianočnú atmo-
sféru, avšak čaro Štedrého 
večera i celých týchto nád-
herných sviatkov nie je v 
cene darčekov, ale skrýva 
sa v našich srdciach, ktoré 
v tomto čase sú akési otvo-
renejšie a plné lásky k naj-
bližším, ale i ku všetkým ľu-
ďom dobrej vôle.
Preto k vianočným sviat-
kom chcem Vám všetkým 
zaželať,
by lásku k blížnemu mohli 
sme priehrštiami rozdávať.
By pohodou a pokojom napl-
nený bol vianočný čas,
aby každému dopriate bolo 
týchto krás.
Nech tá láska i po celý nasle-
dujúci rok nám zostane,
to bude ten najkrajší darček, 
čo každý z nás dostane.

JUDr. Pavel Struhár

Vážený pán starosta!
Vážený pán kazateľ!
Milí priatelia!

Je to až k neuvereniu, ako 
rýchlo letí čas. Prichodí žas-
núť nad tým, že už rok uply-
nul od chvíle, čo sme tu stáli 
a hovorili - z rôznych pohľa-
dov o advente aj o Viano-
ciach. 
Ďakujem za novú prí-

ležitosť všetkých Vás úprim-
ne pozdraviť i za možnosť 
povedať niekoľko myšlie-
nok o čase adventnom i via-
nočnom. Či je takéto slovo 
potrebné? Či nenaruší svi-

atočnú atmosféru, ktorú sa 
už týždne snažia vytvárať 
médiá, obchody...?
Som presvedčený, že NIE 

- naopak - ak si tieto prav-
dy nielen vypočujeme, ale aj 
osvojíme - prežijeme sviatky 
v ich plnej kráse a hodnote.
Spomenul som, že už týžd-

ne sme vťahovaní do viano-
čnej nálady. Ako sa to ale 
prenáša na nás? Čo to v nás 
spôsobuje?
Keď pozorne počúvame 

ľudí, v ich reči sa dosť čas-
to opakujú slová: Musím 
stihnúť obchody, kúpiť dar-
čeky, upratať byt! A akosi nič 
nestíham - začínam byť ner-
vózny... Áno, takéto výpove-
de už každý z nás v tomto 
čase počul, alebo počuje...
Milí priatelia! O čom sú 

vlastne Vianoce? A o čom 

je táto adventná doba? 
Zastavme sa na chvíľku v 
tomto predvianočnom zho-
ne a upriamme svoje mys-
le i svoje srdcia na podsta-
tu - na TOHO, ktorý sa k 
nám v betlehemskom dieťati 
sklonil. Tak ako príchodom 
Ježiša Krista začalo pre ľud-
stvo čosi nové - tak aj nám 
- v tomto čase zvlášť treba 
túžiť po čomsi novom - po 
tom, aby sa v našom srdci 
narodila LÁSKA, ktorá bude 
trvať nielen niekoľko dní, ale 
ktorá bude natrvalo prežaro-
vať naše životy - ktorá bude 
otepľovať naše vzťahy!

Pokoj ľuďom dobrej vôle - slávnostné príhovory

Mgr. Benjamín Uhrín, JUDr. Pavel Struhár a Mgr. Dušan Ger-
man počas slávnostného príhovoru v rámci kultúrneho pro-
gramu Pokoj ľuďom dobrej vôle

Vianoce nie sú teda o tom 
vonkajšom. Vianoce sú pre-
dovšetkým o našom srdci - 
o tom, či betlehemské dieťa 
nájde v ňom svoje trvalé 
miesto!
Je smiešne a zároveň 

smutné, ako ľudia zavrhujú 
TOHO, ktorý z LÁSKY pri-
šiel na túto zem a potom sa 
čudujú, kam sa svet rúti - 
akí sme na seba zlí - koľko 
je tu problémov!
Advent je časom, kedy kaž-

dý z nás môže urobiť revíziu 
vo svojom srdci; je časom, 
kedy sme nanovo pozvaní 
pripraviť sa na prijatie toho 
lepšieho a krajšieho spôso-
bu života - na prijatie SPA-
SITEĽA SVETA!
Prosím, neodkladajme toto 

rozhodnutie! Ak sa tak sta-
ne, potom určite budeme 

milí k ľuďom, s ktorými žije-
me; budeme sa častejšie 
usmievať na tých, s ktorý-
mi sa denne stretávame - 
jednoducho - budeme jeden 
druhému človekom!
Prajem Vám požehnaný 

Advent - krásne Vianoce, 
ktorých podstatou nie je to 
vonkajšie a prajem Vám aj 
krásny - v pohode ducha i 
tela prežitý ďalší rok!
Ďakujem Vám za pozor-

nosť!

Mgr. Dušan German

Dieťa Pokoja

Misionár Don Richardson 
odišiel v roku 1962 medzi 
ľudožrútov kmeňa Saviov v 
Novej Guiney.
Naučil sa ich jazyk a život-

ný štýl a pokúšal sa im 
vysvetliť podstatu Biblické-
ho posolstva. Slová o Bohu 
a Jeho Synovi sa im však 
nepáčili a neverili im. Mali 
svojich kmeňových bohov a 
to im stačilo.
Po nejakom čase Don 

Richardson s prekvapením 
zistil, že jediný, kto sa im z 
biblického príbehu páči, je 
Judáš. V ich kmeňoch bola 
zrada veľmi vysoko hodno-
tená a tak sa Judáš stal ich 
hrdinom.
Saviovia a okolité kmene 

medzi sebou tvrdo bojovali. 
Don sa im snažil vysvetliť, 
že to vzájomné ubližovanie 
nikam nevedie a že si sami 
škodia. Keď už bezradný plá-
noval odchod z ich kmeňa, 
spomenuli si na starý zvyk, 
ktorým sa dalo uzavrieť prí-
merie medzi kmeňmi. 
Dieťa Pokoja. V prípade, že 

kmeň už nechcel ďalej bojo-
vať, poslali do znepriatelené-
ho kmeňa malinké dieťa, ako 
dar. Ak druhý kmeň zmiere-
nie prijal, daroval im jedno 
svoje dieťa. Ako toto Dieťa 
pokoja rástlo, pripomínalo 
celému kmeňu, že uzavreli 
mier a nemusia bojovať.
Blížia sa Vianoce a my si 

pripomíname, že Boh nám 
daroval Dieťa pokoja. Už 
nemusíme pred Ním utekať, 
nemusíme sa skrývať a trá-
piť pod bremenom viny. On 
nám ponúkol zmierenie. 
Ježiš Kristus je Dieťa poko-

ja. Prijmeš ho? 
Pán Boh má záujem aj o 

teba. Máš možnosť dať mu 
svoj život. Tak sa aj ty môžeš 
stať dieťaťom pokoja, kto-
rého život aj dnes pripomí-
na, že nemusíme utekať, ani 
bojovať. V Ježišovi nám Boh 
ponúkol pokoj. Prijmime ho.
(Podľa Don Richardson: 

Dieťa pokoja. Bratislava: 
EVS, 1997)

Mgr. Benjamín Uhrín



Ako som sa dozvedela 
v klube dôchodcov, v Kle-
novci sa na Štedrý deň va-
rili gríbe (hríbová polievka) s 
údenou klobásou a údeným 
bravčovým rebierkom. Uva-
rená klobása a rebierko sa 
podávali samostatne s chle-
bom. Na sviatočný stôl ešte 
patrili opekance s makom, 
a kysnutý koláč – makový, 
orechový, alebo prázdny. 
Tieto tradičné 
vianočné jedlá 
pripravujú v 
n i e k t o r ý c h 
klenovských 
r o d i n á c h 
d o d n e s . 
A ako va-
ria gríbe Zuza-
na Medveďová a Anna 
Mlkvíková? Tu je ich starý 
osvedčený recept.

Gríbe
„Na prípravu gríbovej po-

lievky potrebujeme sušené 
gríbe (hríby), údenú klbásu, 
údené bravčové rebrá, ze-
miaky, bravčovú masť, 
hladkú múku, soľ, korenie, 

cesnok, bobkový list a ocet.
Do vody dáme variť sušené 

umyté gríbe (hríby), pridáme 
údenú klbásu a údené 
bravčové rebrá. Uvarenú 
klbásu aj uvarené rebrá z 
vody vyberieme, pridáme 
nakrájané zemiaky, bobko-
vý list, jeden – dva strúčky 
nakrájaného cesnoku, oso-
líme a okoreníme. Na malej 

rajničke usmažíme 
z bravčovej 
masti a hlad-
kej múky 
z á p r a ž k u 
a keď je 
r u ž o v á , 
pridáme ju 

do polievky. 
Potom zalejeme  mlie-

kom, do ktorého pridáme 
dve – tri lyžice hladkej,  pre-
osiatej múky. Múka musí 
byť v mlieku starostlivo ro-
zhabarkovaná. Nakoniec 
dochutíme octom. Všetko 
necháme dobre zovrieť.“
Takto pripravená polievka 

rozvonia celý dom a vyčarí 
pravú vianočnú atmosféru.

(bh)

Prešie l  som na p lemenný 
chov král ikov
Od detstva sa venu-

jem chovu králikov, no 
čistokrvné som začal 
chovať pred 15 rok-
mi. Spočiatku som cho-
val rôzne plemená, 
ktoré som medzi sebou 
krížil. Postupne som sa 
zamýšľal nad chovom 
čistokrvných králikov, 
preto som rozmýšľal 
nad tým, aké plemeno 
chovať, aby sa mu 
v mojich pod-
mienkach dari-
lo. Preštudoval 
som príslušnú 
odbornú lit-
eratúru a ro-
zhodol som sa pre chov 
novozéladských bielych 
králikov. Na výstavách 
králikov som si zakúpil 
prvé jedince a začal s 
čistokrvnou plemenit-
bou. Základom dobrého 
chovu sú kvalitné chovné 
zvieratá, ktoré nie je jed-
noduché si zabezpečiť. 
Spravidla každý predá-
va zvieratá, ktoré chce 
vyradiť z chovu a kvalit-
né si ponecháva pre ďalší 
chov.

Často uvažujem ako 
udržať v plemennom cho-
ve súčasný štandard a 
navyše vylepšiť to, na 
čo posudzovatelia na 
výstavách najviac pou-
kazujú. Sú to hlavne 
vyčnievajúce bedrové ko-
sti, voľná koža a menej 
pružná srsť.

Pri výbere králik-
ov na plemenitbu 
dbám na exteriér, 
úžitkovosť, zdravot-
ný stav a celkovú 

životaschopnosť. 
Pri výbere plemen-

ných samcov kladiem 
dôraz na samčí 
pohlavný výraz a 

jedince s typickou samčou 
hlavou po odstave zvlášť 
oddelím do samostatných 
kotercov. Zo skúsenos-
tí viem, že najlepšie ple-
menné králiky pochádza-
jú zo zimných, prípadne 
skorých jarných vrhov. 
Sú otužilejšie a celkovo 
zdravšie.
Pri samiciach si zvlášť 

všímam počet mliečnych 
bradaviek (minimálne 8).
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Chovateľom králikov Z kuchyne našich starých 
mám

Január
Znovu je tu nový rok, zno-

vu sa pripravujeme na ďal-
šiu pestovateľskú sezónu. 
Január je v našich oblas-
tiach najchladnejší mesiac. 
Aj keď sú dni, keď si vie-
me urýchliť niektoré práce 
na záhradke, neunáhľujme 
sa zbytočne. Každá činnosť 
má svoj čas. Toto obdobie 
využijeme na prípravu na 
nové vegetačné obdobie. Ak 
sme si ešte nestihli  vypra-
covať plán výsevu a výsad-
by, tak to urýchlene urobí-
me. Nezabúdame v úžitko-
vých záhradkách aj na plo-
chu okrasnú a oddychovú, 
lebo ku práci na záhradke 
patrí aj oddych a  posedenie 
v peknom prostredí. Vychá-
dzame pri tom z predchá-
dzajúcich  rokov a z potrieb 
ovocia a zeleniny pre celú 
rodinu. Nakupujeme seme-
ná odrôd, ktoré máme z mi-

nulosti odskúšané a v našej 
oblasti sa im darí. Napriek 
tomu by sme nemali byť ku 
niektorým novým druhom 
zeleniny ale aj ovocia od-
mietaví. Takzvané novinky, 
ktoré sa na trhu objavujú, 
sa môžu stáť takou pochuti-
nou, ktorú si obľúbia všetci 
členovia našej rodiny. Tu si 
musíme uvedomiť, že  záh-
radka je vlastne uprave-
ná príroda. Na jednej stra-
ne si záhradku zakladáme 
podľa vlastných predstáv 
ale aj možností. Ale hlavné 
slovo tu majú aj tak prírod-
né zákonitosti, ktoré nemô-
žeme meniť, môžeme sa im 
prispôsobiť a rešpektovať 
ich. Preto keď budeme roz-
mýšľať, čo budeme pesto-
vať, prelistujme si ponuky a 
vyskúšajme aj niektoré no-
vinky.  Z koreňovej zeleniny 
pestovanej v našej oblasti 
ako je mrkva, petržlen, cvik-

la (repa), reďkovka a pod. 
môžeme pestovať aj menej 
známe druhy. 
Paštrnák  sa podobá far-

bou  petržlenu, ale koreň 
mu dorastá  do väčších roz-
merov.  Chuťou je niečo me-
dzi petržlenom a mrkvou. 
Používa sa ako polievková 
zelenina, na šaláty a na pa-
štrnákovú kašu. V minulos-
ti sa zo sušených koreňov 
vyrábala múka a piekol sa 
paštrnákový chlieb. Nepo-
trebuje špeciálne pestova-
teľské podmienky.    
Kvaka je stará kultúrna 

rastlina. Tvarom pripomína 
repu. Používa sa do zeleni-
nových polievok, kde chu-
ťove pripomína mladý ka-
leráb, na pečenie alebo ako 
šalát. Na pestovanie nie je 
náročná.
Vodnica pripomína tvarom 

reďkovku. Pripravuje sa ako 
šalát alebo do polievky. Na 
pestovanie nie je náročná.
Reďkev čierna pripomí-

na tvarom reďkovku, ale je 

väčšia. Používa sa na šalá-
ty. Má prenikavú chuť reď-
kevky. Cukrový sirup z reď-
kovky má liečivé účinky na 
priedušky. 
Topinambur je rastlina 

pestovaná už v dávnej mi-
nulosti. Tvarom pripomína 
slnečnicu. Plody tvoria po-
dzemné hľuzy. Používajú sa 
ako zemiaky do polievok na 
šalát, na varenie a pečenie. 
Okrem toho sú vhodné pre 
diabetikov. Na pestovanie 
nie sú náročné. Problema-
tické je ich uskladnenie na 
zimu. V zemi znášajú aj väč-
šiu zimu.    
Z listovej zeleniny ktorá sa 

bežne pestuje ako napr. ša-
lát, kapusta, kel, karfiol a 
podobne, môžeme ešte od-
skúšať aj iné. 
Dobre sa darí aj pestova-

nie pekinskej kapusty. Tva-
rom pripomína podlhovastú 
hlávku šalátu alebo kapus-
ty.

(pokračovanie na strane 5)

(pokračovanie na strane 5)
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Je to rastlina dlhého dňa, 
ale na vytvorenie hlávok 
potrebuje krátky deň. Do-
ba zberu je 8 až 10 týždňov 
po sejbe. Znáša zimu až do 
-7 °C. Používa sa na šalá-
ty, môže sa dusiť a smažiť. 
Podmienky na pestovanie 
sú podobné ako u hlúbo-
vín. 
Rebarbora je viacročná 

rastlina. Zo stopiek sa prip-
ravujú kompóty, sladké 
omáčky, džemy. Používa sa 
na pečenie do koláčov. Na 
pestovanie nie je náročná a 
v zime dobre znáša mrazy.
Z plodovej zeleniny okrem 

už takmer bežne pestova-
ných druhov ako sú : rajči-
ny, papriky, uhorky, tekvi-
ce a pod. si môžeme skúsiť 
dopestovať melóny a dyne.
Baklažány pestujeme po-

dobne ako papriku, ktorú 
aj tvarom pripomína. Plo-
dy sú obyčajne tmavomod-

rej farby. Použitie je podob-
né ako pri paprike. Môžu sa 
pridávať aj do leča. 
Z cibuľových zelením stojí 

za skúsenosť pestovanie pó-
ru. Táto cibuľovina sa môže 
použiť podobne ako cibuľa. 
Má typickú chuť v šalátoch 
ale aj v iných potravinách.   
 Tento krátky výpočet nie-

ktorých druhov zeleniny 
môže tvoriť inšpiráciu pri 
nákupe semien a tým aj 
podporiť pestovanie menej 
známych druhov zeleniny 
na obohatenie nášho jedál-
neho lístka.
Keďže január je prvým 

mesiacom v roku tak si do-
volím zaželať Vám:  Do no-
vého roku hlavne veľa pev-
ného zdravia, šťastia a ako 
záhradkárom aj veľa úspe-
chov v pestovaní ovocia a 
zeleniny, tak, aby naše záh-
radky obchádzali škodcovia 
a choroby, tak, aby sme sa 
mohli aj v tomto roku tešiť z 
našich krásnych a bohatých 
úrod.

Okienko záhradkára
Z chovu vyradím také 

zvieratá, ktoré sú po-
dozrivé z choroby, ne-
dosahujú požadovanú 
hmotnosť, majú úzku a 
dlhú hlavu, dlhé ušnice, 
dlhé úzke telo, tenké dl-
hé končatiny, srsť bez 
podsady, veľmi mäkkú 
srsť so sklonom k plst-
nateniu a žltý odtieň kry-
cieho chlpu alebo pod-
sady. Uvedená metodika 
výberu chovného ma-
teriálu sa mi osvedčila, 
preto budem podľa nej 
postupovať aj v ďalšom 
období.
S kŕmením králikov 

nemám žiadne prob-
lémy. Kŕmim jedenkrát 
denne, zásadne senom, 
jadrom a granulami. Se-
nom kŕmim každý deň 
podľa potreby, kŕmnu 
zmes (granule, jačmeň, 
pšenicu a ovos) podá-
vam v určených dávkach 
podľa úžitkovosti. Odsta-

vujem v 8. týždni tak, že 
mladé králiky ponechá-
vam v pôvodnom koter-
ci a samicu preložím do 
iného koterca, zvyčajne 
už pripustenú. Jedince, 
ktoré pri odstave za-
ostávajú vzrastom, prí-
padne sú nevyhovujúce 
po stránke exteriérovej, 
vyraďujem na jatočné 
účely.
Výsledky mojej chova-

teľskej práce boli doteraz 
odmenené na výstavách 
niekoľkými čestnými ce-
nami.
Chovať králiky nie 

je len radosť, úžitok 
a potešenie, je to veľa 
trpezlivosti, obetavej prá-
ce vo voľnom čase. Cho-
vateľa nesmú odradiť 
počiatočné neúspechy. 
Priebežným odstránením 
nedostatkov v chove sa 
dopracuje k určenému 
cieľu a odmenou mu 
bude dosiahnutie toho, 
čo vyžaduje výzorník ple-
mien králikov.

Sme uprostred zimy. Dý-
cha na nás atmosféra Via-
noc, najkrajších sviatkov 
roka, ktoré sú v našich kon-
činách neodmysliteľne späté 
so silnými mrazmi, snehovou 
pokrývkou vŕzgajúcou pod 
nohami, zimnými športa-
mi, šantením detí na svahu 
a podobne. Keď som pripra-
voval tento príspevok, neve-
del som, aké bude počasie 
tohtoročných Vianoc. Zdá 
sa však, že sú už definitívne 
preč zimy, keď aj v Klenovci 
trval sneh od novembra do 
konca marca, Rimava bola 
pokrytá súvislou vrstvou ľa-
du až po Hnúšťu, na veľkom 
klzisku na školskom dvo-
re sa odohrávali hokejové 
zápasy družstiev Klenovca aj 
Iskry Hnúšťa vo večerných 
hodinách pri osvetlení, deti 
často mali takzvané „uhoľné 
prázdniny“.
Súvisí to s klimatickými 

zmenami na našej planéte, 
ktoré sa čoraz výraznejšie 
prejavujú aj v našom pod-
nebnom pásme. Ich znakmi 
je nestálosť počasia počas 
celého roka. Raz je to mimo-
riadne teplá zima s veľkým 

množstvom snehu, raz 
ohromné horúčavy, potom 
silné mrazy. Predvlaňajšiu 
zimu s ohromnými prívalmi 
snehu vystriedala rekordne 
teplá minulá zima. Nasle-
dovalo rekordne teplé leto 
s extrémnymi horúčavami. 
Podobné javy bolo badať 
aj tohto roku. Od začiatku 
roka pravdepodobne nebol 
ani jeden mesiac, ktorý by 
sa v počasí nestal niečím 

výnimočným. Január bol 
historicky najteplejším od 
začiatku meteorologických 
meraní v roku 1871. Nenor-
málne teplé boli aj ďalšie 
mesiace. Lyžiarske stre-
diská mali najslabšie trž-
by za posledné roky, niekde 
sa nelyžovalo vôbec. V máji 
prišli prvé tridsaťstupňové 
dni. V lete padol absolútny 
teplotný rekord nameraný 
na území Slovenska. Teplota 

po prvý raz v histórii prekro-
čila v tieni štyridsať stup-
ňov. Séria nadnormálne tep-
lých mesiacov sa skončila v 
septembri. A už v polovici 
októbra zaznamenali na 15 
meteorologických staniciach 
rekordné mrazy. November 
vpadol na hory v niektorých 
miestach s lákavou vrstvou 
snehu ako nikdy predtým.
Podľa klimatológov by tak-

to nejako mohla vyzerať 
budúcnosť. Treba sa pre-
to do budúcnosti pripra-
vovať, napríklad na veľké 
návaly snehu pri konštruk-
ciách striech, pretože hoci 
bude snehu vo všeobecnos-
ti menej, čoraz častejšie sa 
budú vyskytovať krajné situ-
ácie s veľkými návalmi sne-
hu, podobne sa čoraz čas-
tejšie vyskytnú suché letá 
prerušované silnými búrka-
mi spojenými s prívalovými 
vodami z prietrží mračien.
Keďže klimatické zmeny sú 

nezvratné, neostáva nám nič 
iné, len sa na ich následky 
vopred dôsledne pripraviť, 
aby nás ich náhly príchod 
neprekvapil.

Mgr. Slavomír Hruška

Počasie v minulosti a dnes

(dokončenie zo strany 4) (dokončenie zo strany 4)
K r á l i k y

Jaroslav Jáchim st. Rudolf Kaštan

Rozmary počasia sú v poslednej dobe nevyspytateľné. Na 
zimu v Skorušine pred dvoma rokmi však môžu priaznivci 
bieleho športu spomínať iba v dobrom
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Rys sa podľa bývalého 
Uhorského poľovného prá-
va, § 13, zák. čl. XX/1883, 
pokladal za dravú škod-
livú zver, ktorú mohol maji-
teľ pozemku, na ktorom 
sa vyskytovala, kedykoľ-
vek ničiť, a to aj v tom prí-
pade, ak mal poľovné prá-
vo iba prenajaté. Za bývalej 
1. Československej repub-
liky boli za uloveného rysa 
dokonca vyplácané odme-
ny. Tento stav na Sloven-
sku trval až do roku 1936. 
Nečudo, že mu hrozilo úplné 
vyničenie. Našťastie sa kom-
petentné miesta vážnejšie 
zamysleli nad touto geno-
cídou a v Zákone 98/29 Zb. 
bola na rysa ostrovida sta-
novená doba ochrany od 1. 
marca do 31. júla každého 
roka. Avšak Povereníctvo 
pôdohospodárstva v období 
2. Československej repub-
liky, v roku 1955, vyda-
lo vyhlášku č. 84/1955 o 
zmenách v love rysa a v nej 
povolilo na Slovensku jeho 
celoročný odstrel. K význam-
nému kroku v ochrane tejto 
šelmy však prispela Vyhláš-
ka 172/1975, ktorá zaka-
zovala odchyt rysa do želiez 
a súčasne stanovovala čas 
jeho ochrany od 1. marca 
do 15. septembra každé-
ho roka. Čas jeho lovu bol 
povolený na päť a pol me-
siaca, teda od 16. septemb-
ra do 28. februára, v období 
jesene a za ňou nasledujúcej 
zimy. Dnes je rys už celoroč-
ne chránený.
V oblasti Klenovského Vep-

ra strhli rysy počas kalen-
dárneho roka 36 kusov rati-
covej zveri, väčšinou jelenej, 
ktorej sa v oblasti vyskyto-
valo najhojnejšie, no ohrozo-
vali aj stavy srnčej zveri, ba 
vedeli sa zatúlať aj k ovčím 
stádam a zanechávali i tam 
svoje vizitky. Toto samo 
osebe svedčí o ich silnom, 
početnom zastúpení, čo sa, 
pochopiteľne, prejavilo aj v 
ich odlove. V revíroch poľov-
níckych združení a v režij-
ných revíroch Štátnych lesov 
Bánovo sa za roky 1975 až 
1989 ulovilo dvanásť rysov, 
z čoho bolo viac rysíc. V tom 
pravdepodobne väzí aj príči-
na úbytku rysej populácie v 
oblasti Klenovského Vepra. 
Okrem toho sa tu od roku 
1985 či 1986 objavili aj vlky, 
ktoré, samozrejme, rysom v 
obstarávaní potravy konku-
rovali.
Lebky niektorých ulove-

ných rysov boli medailové, 
hoci na výstavách neboli 
inštalované napriek tomu, 
že sa získali legálne. Možno 

Rys ostrovid  v  ob last i  K lenovského Vepra
sa domýšľať, že úspešní lov-
ci rysa mali obavy zo závisti, 
s čím sa „zviezol“ aj medai-
lový rys ulovený hosťom z 
Nemecka na vnadidle. Je to 
na škodu veci, pretože nám 
z týchto trofejí chýba dobrá 
dokumentácia.
V súčasnom období rád 

konštatujem, že rysy sa v 
oblasti Klenovského Vepra 
držia, aj keď ich stavy rapíd-
ne klesli. Svedčia o tom via-
ceré kusy strhnutej zveri. 
Obzvlášť obratne si počína 
statná rysica, ktorá loví so 
svojimi mláďatami, čím ich 
aj priúča k samostatnosti. 
Všimol som si viac ráz, že aj 

Rys ostrovid vo voľnej prírode
rysy, podobne ako medveď, 
zvyšky svojej koristi zahra-
bávajú. Tým sa nepriamo 
„starajú“ o zásoby aj inej 
zveri.
V sedemdesiatych rokoch 

20. storočia som začínal 
pracovať na Lesnej správe 
Klenovec, patriacej do režij-
ného revíra Bánovo, keď o 
rysy v tomto kraji nebola 
núdza. Podobne to bolo aj 
v celej oblasti Slovenského 
rudohoria, kde stretnúť tú-
to krásnu mačkovitú šelmu 
nebolo problémom. Dobre 
zazverené lesné partie jele-
ňou zverou doslova rysom 
„zaváňali“ potravou, čo aj 
využívali. Dôkazom toho bolo 
viacero strhnutých kusov 
jelenej, ale častokrát i srnčej 
populácie. Podobne, no pod-
statne vzácnejšie, sa rysy 
venovali i salašom. Najmä 
to poľovníkov oprávňovalo k 
ich redukcii, ale získať trofej 
nebolo ľahké. Sám som sa 
začal tejto činnosti venovať a 
pokiaľ som naďabil na kadá-
ver a stopu rysa, často som 
na takomto mieste vo vhod-
nej vzdialenosti presedel od 
večera až do polnoci. Hoci to 

trvalo viac rokov a rysa som 
sa nedočkal, neodradilo ma 
to. Najviac som bol motivo-
vaný v období prvého snehu, 
keď sa zo stôp dalo vidieť 
takmer všetko. Okrem toho 
ma sledovaním rysov poveril 
i riaditeľ lesného závodu, 
pretože sa vtedy uvažovalo 
aj o ich odchyte pre zoologic-
ké záhrady, ako aj s odpre-
dajom na vývoz do zahrani-
čia (ani jedno, ani druhé sa 
neuskutočnilo).
Vyzbrojený skúsenosťa-

mi a trpezlivosťou som teda 
veľmi často chodil do revíru. 
Začiatkom januára, v období 
dvoch týždňov, som našiel v 

doline pod Kýčerou strhnu-
té tri kusy jelenej zveri. Vž-
dy zvyšky zvierat stihli skon-
zumovať diviaky a líšky. Rys 
zlodejov viackrát prenasle-
doval, dokonca niektoré 
malé diviaky úspešne dosti-
hol a zabil. Jasné to bolo 
zo stôp. V Salašíkoch som 
natrafil na stopu rysa, kto-
rý tam častejšie lovil, preto 
som sa rozhodol vystopovať 
ho, čo aj akokoľvek ďaleko. 
Pri napredovaní za ním som 
na okraji starej bukovej hory 
našiel na jeho stope strh-
nutého srnca. Hoci úlovok 
dôkladne ukryl pod snehom, 
všimol som si na vrchole hro-
mady presakujúcu krv. Bolo 
pre mňa veľmi nádejné opäť 
na rysa čakať práve na tom-
to mieste, preto som sa ďal-
šieho sliedenia za ním vzdal. 
Vrátil som sa domov a večer 
12. januára, dobre naob-
liekaný som sa skryl pod 
vyvrátenou jedľou neďaleko 
rysovej snehovej kopy. Vidi-
teľnosť na čerstvom snehu 
bola veľmi dobrá i moja chuť 
vyčkať rysa veľmi veľká. No 
zima bola poriadna, a tak 
som sa po dvoch hodinách 

cítil skrehnutý, až sa mi 
začalo nebezpečne driemať. 
Bolo na pováženie, čo spra-
viť, lebo v spánku by pod-
chladenie prišlo veľmi rých-
lo. Ako sa vie, potom sa už 
v takýchto podmienkach 
zaspáva naveky. Rozhodol 
som sa z postriežky odísť, no 
práve vtedy si môj perifér-
ny zrak všimol nepatrného 
pohybu. Vzápätí sa mi roz-
búchalo srdce a zdalo sa, že 
mi je aj teplejšie. Veľmi opa-
trne, aby som nič nepokazil, 
som sa pripravil k zásahu. 
No rys k srncovi hneď nešiel, 
sadol si od kôpky asi tridsať 
metrov a vyčkával. O chvíľu 
sa začal šúchať o zasnežený 
peň a zdalo sa, že svojmu 
okoliu, ani inkriminované-
mu miestu nevenuje pozor-
nosť. To bola pre mňa veľká 
výhoda, obozretne som sa 
pripravil k výstrelu. Rys si 
však po snežnej „toalete“ ľa-
hol na brucho a prestal sa 
hýbať. Nemusím zdôrazňo-
vať, že moje čuvy boli vybi-
čované až do krajnosti a 
srdce mi tak mocne tĺklo, 
že ma to až desilo. Snažil 
som sa čo najskôr upokojiť, 
lebo strieľať na rysa z tejto 
diaľky brokom bolo riskant-
né. Musel som počkať na 
jeho postup vpred. Stalo sa 
i to, napokon mu hlad zave-
lil, aby sa priblížil k ukrytej 
koristi. Na vhodnom mieste 
dráhy jeho postupu som už 
mieril a vzápätí aj vystrelil. 
Zasiahol som ho dobre, lebo 
ihneď zostal v ohni.
Doma som toto dobro-

družstvo odležal dva týžd-
ne s angínou v krku. Ako 
by ma bola sama príroda 
potrestala za to, čo som spá-
chal. Rozležalo sa mi to až 
potom, z pozorovania rysa 
pri rozhŕňaní skrýše a kŕme-
ní sa mäsom srnca by som 
mal viac, než teraz, keď som 
Slovenské rudohorie obral 
o takého krásavca. Vlastne 
krásavicu, lebo aj toto bola 
statná rysica.
Tých stretnutí s rysmi 

bolo aj potom pod Klenov-
ským Veprom viac, ale už 
som rešpektoval svoje vnú-
torné rozhodnutie definitív-
ne ich chrániť. Sú nesporne 
cennou prírodnou pamiat-
kou a je našou povinnosťou 
nielen udržať rysa vo voľnej 
prírode, ale aj zveľadiť jeho 
stavy, aby sme si raz opäť 
mohli vyjsť za takým dob-
rodružstvom, aké som onej 
noci prežil ja.

Anton Poláčik
člen výboru PZ Klenovec



Prvé hodnotenie
futbalovej jesene
V predchádzajúcom čísle 

KN sme uverejnili tabuľky 
futbalových súťaží s našími 
zástupcami po jesennej čas-
ti. Súčasne sme prisľúbili, 
že k hodnoteniu účinkova-
nia našich družstiev sa vrá-
time počas zimnej prestáv-
ky. Dnes preto prinášame 
hodnotenie trénera mužstva 
dospelých, ktoré je účast-
níkom I. triedy oblastné-
ho majstrovstva, Jaroslava 
Benca. Zároveň by sme radi 
poskytli priestor športovým 
priaznivcom, bývalým aktív-
nym hráčom i sponzorom na 
vyjadrenie ich názoru.

(mk)

Z môjho pohľadu to nebola 
vydarená jeseň, či sa to týka 
získaných bodov, niektorých 
výkonov na ihrisku, ale hlav-
ne dochádzky na tréning. Ak 
som bol s niečím spokojný, 
tak s dochádzkou na zápa-
sy, aj keď treba pripomenúť, 
že sme nenastupovali stá-
le v optimálnej zostave. Ale 
to vyplynulo z pracovných 
povinností alebo zo zranení. 
Už pred súťažou som pripo-
menul hráčom, že táto jeseň 
bude ťažká, pretože v okres-
nej súťaži sa hrá „iný“ futbal 
ako v V. lige a proti nášmu 
mužstvu sa bude chcieť kaž-
dý vytiahnuť, niektorých roz-
hodcov nevynímajúc (napr. 
zápas v Chanave). Na druhej 
strane sa ale naše mužstvo 
nemôže spoliehať na to, že 
za nás budú góly dávať roz-
hodcovia, alebo si ich sú-
per nastrieľa sám (Husiná, 
Muráň, Veľké Teriakovce). 
Dá sa povedať, že hráčsky 
káder sa v podstate neosla-
bil. Aj keď odišiel J. Svinčiak, 
ktorý bol u nás na hosťova-
ní, prestupmi sme získali A. 
Radiča a Z. Oláha z Kokavy 
nad Rimavicou a na hosťova-
nie prišiel náhradný brankár 
J. Kamenský. Problémom 
však zostáva útok, pretože 
tam sme nedokázali získať 
kvalitného hráča a tak sme 
celú jeseň odohrali s praktic-
ky jediným  klasickým útoč-
níkom (M. Hruška) a aj ten v 
posledných dvoch zápasoch 
pre zranenie absentoval.

Jaroslav Benco
tréner mužstva dospelých
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Š P O R T O V É   O K I E N K O

Prešov 1.12.2007

V Prešove si dali po dru-
hýkrát v tejto sezóne zraz 
najlepší muži a ženy Slo-
venska. Z Klenovca vycesto-
vali Romana Surová ako 29. 
hráčka aktuálneho rebríč-
ka a po prvýkrát aj Katarína 
Balciarová. Z prvej desiatky 
chýbali tri hráčky a čo do 
počtu zišlo sa len 17 žien. 
Los bol pre Klenovčanky 
krutý. V mixe pár Koribský 
(KE)-Balciarová dostal skú-
sený pár Kašela (KE)-Turzá-
ková a prehral s ním 12:21; 
11:21, úspešný pár z dora-
stu Vachálek (BA)-Surová 
zasa  neskorších víťazov Šul-
ko (BA)-Kveta Orlovská (PO), 
s ktorým prehral len 14:21; 
13:21. Pre obe dievčatá to 
bolo 9.-16. miesto.
Vo dvojhre mala česť v 

prvom kole zahrať si Balci-
arová s Kvetkou Orlovskou 
(PO), neskoršou víťazkou. 
Prehra 8:21; 11:21 hovorí o 
tom, že Balciarová už niečo 
vie! O niečo ľahší los mala 
Surová. V prvom kole sa 
stretla s turnajovou päťkou 
Špilárovou (KE) a Roma-
na ju zdolala 20:22; 21:16; 
21:17! A tak aj ona mala tú 
česť si zahrať proti Orlovskej 
mladšej Zuzane. Prehrala 
7:21; 12:21. V ďalšom kole 
o postup do finále Orlovská 
porazila Štefánikovú Gabri-
elu (BA) 21:17; 21:8.
Aby tých Orlovských nebo-

lo dosť, Klenovčianky sa 
s nimi stretli v prvom kole 
vo štvorhre. Výsledok vôbec 
nepotešil. Prehra 5:21; 1:21 
však zodpovedala skutoč-
nosti. Napriek tomu bola 
účasť dievčat na tomto tur-
naji osožná. Odhalila ďalšie 
nedostatky a nemal by byť 
problém ich do konca sezó-
ny, teda do majstrovstiev 
Slovenska, odstrániť.
Hrachovo 6.12.2007 

Vo štvrtok sa uskutočnil 
turnaj v kategórii mladších 
dorasteniek. Účasť bola už 
zlepšená, hoci chýbala zra-
nená Rebová a zo študijných 
dôvodov Trnavská. V prvej 
časti sa hralo systémom 
každá s každou. Potom bolo 
určené poradie. Prvé dve 

hrali o 1.-2.miesto a ďalšie 
dve o 3.-4.miesto. Finále: 
Surová Romana – Antalová 
Denisa  21:17; 23:21.
O 3.-4.miesto: Katarína 

Balciarová – Nikola Lichan-
cová 21:18; 19:21; 21:16. 
Piata skončila bez víťazstva 
Nikoleta Bálintová, ktorá 
mala v tento deň meniny i 
12.-te narodeniny.
Hrachovo 8.12.2007 

V jeden deň sa v telocvič-
ni ZŠ S. Vozára odohra-
li turnaje v troch kategó-
riách. Chlapcov do 11 rokov 
súťažilo šesť. Zvíťazil Ivan 
Hruška ( Klenovec) a za ním 
ostali všetci Hrachovčania v 
poradí Kucharík, Kamenský, 
Lipták, Kosoň a Hnúšťan 
Peter Martinský.
Dievčatá boli len tri. Zví-

ťazila Renata Surová pred 
Monikou Hruškovou (obe 
KL) a tretia skončila Kra-
hulcová (HR).
Chlapci do 13 rokov neob-

sadili kategóriu. U dievčat 
štartovalo 5 dievčat. Nečaka-
ne zvíťazila Ivana Lásková 
(KL) pred Michaelou Čaj-
kovou (KL). Tretia skonči-
la Lucia Kvietková, štvrtá  
Katka Sarvašová (obe HR) 
a piata Božoňová z B. Bys-
trice.
U chlapcov do 15 rokov  

spomedzi šiestich zvíťa-
zil Martin Palúš (KL), ďalej 
Hrachovčania Sojka, Tri-
maj, Jackuliak a posledný 
šiesty Hnúšťan Pavel Mar-
tinský.
U dievčat sa predstavili 

hráčky, ktoré patria do slo-
venskej špičky. Prvé tri mies-
ta patria Klenovčiankám 
v poradí Denisa Antalová, 
Nikola Lichancová a Niko-
leta Bálintová a ďalej nasle-
dujú Zvolenčanky: Repiská, 
Jurčiaková, Rybanská a 
Krajčovičová. Hrali sa aj 
štvorhry a mixy, ale viacme-
nej vo forme zábavy a akejsi 
družby medzi hráčmi z pia-
tich oddielov. Zvolenčian-
ky napríklad deň pred tur-
najom absolvovali tréning v 
Klenovci, kde sa mohli na 
vlastné oči presvedčiť o tom, 
že aj v tak malej telocvični 

môže trénovať 10-12 detí a 
pritom lietať 5-6 košíkov.
Prešov 15.12.2007 

Posledná Veľká cena bed-
mintonistov v rámci celého 
Slovenska sa uskutočnila v 
kategórii mladších žiakov. 
Z Klenovca tam štartovala 
sedemčlenná výprava hrá-
čov. Popri favoritke N. Bálin-
tovej hrali ďalej M. Čajko-
vá, I. Lásková, M. Palúš i 
najmladší žiaci ako už skú-
sená Renata Surová a Ivan 
a Monika Hruškovci.
Bálintová potvrdila úlohu 

favoritky a vo finále zdola-
la presvedčivo  Repiskú zo 
Zvolena. Turnajová jednot-
ka Knappová z Trenčína 
stroskotala práve na Repis-
kej. Vo štvorhre, ktorú 
Bálintová hrala s Láskovou, 
sa prebojovali do finále, do 
ktorého nenastúpili, pre-
tože Bálintová mala zdra-
votné problémy a keďže ju 
v utorok čakajú M SR žia-
kov základných a stredných 
škôl, tak sa šetrila. V mixe 
mala slabšieho partnera a 
skončila až 9.-16.
Čajková vo dvojhre skonči-

la 5.-8. po prehre s Knappo-
vou (9;10). Lásková skončila 
na Čajkovej (19;17). Hruš-
ková vyhrala v prvom kole 
nad Sekerkovou (TN) 21:13. 
Potom prehrala s Krakov-
skou (BA). Surová skonči-
la v prvom kole na najlep-
šej  Prešovčianke Klimkovej 
10:21.
Vo štvorhre ešte na 3.-4. 

mieste skončila dvojica Čaj-
ková, Klimková (PO). Surová 
s Hruškovou skončili 5.-8.
V mixe na 3.-4. mieste 

skončil pár Hrabek (PO), 
Čajková.
Chlapci sa víťazne nepre-

sadili, ale bolo u nich vi-
dieť zlepšenie. Bálintová v 
rebríčku k 1.1.2008 bude 
na prvom mieste.
Na majstrovstvách SR žia-

kov a študentov, ktoré sa 
uskutočnia 18. decembra  
v Ilave, by malo náš región 
zastupovať 11 hráčov.

I. Majorský

Decembrové štarty bedmintonistov



Členovia folklórneho súboru VEPOR
Vás srdečne pozývajú na tradičnú

Silvestrovskú
estrádu

ktorá sa uskutoční v piatok
28. decembra o 19.00 hod.

v kultúrnom dome
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Čas vianočný a predvianočnýTak a je to tu zas. Najkraj-
ší mesiac v roku a najkraj-
šie sviatky roka – Vianoce. 
Ako tento čas predvianočný 
a vianočný prežívame u nás 
doma v DD a DSS Kleno-
vec. Vianoce u nás v domove 
začínajú už pred príchodom 
Mikuláša, kde si spoločne 
zamestnanci a obyvatelia v 
spoločenskej miestnosti za 
príjemných tónov vianoč-
ných piesní zdobíme strom-
ček, aby sme na druhý deň 
mohli v zariadení pri tomto 
stromčeku privítať Mikuláša 
aj s čertom, ktorí navštevujú 
našich obyvateľov s plnými 
košíkmi ovocia a sladkos-
tí. Tu si niektorí obyvatelia 
pospomínajú, ako to bolo 
za ich čias a dostaneme do 
vienka aj nové riekanky a 
zvyky. Je to veľmi príjemný 
okamih radosti. 
Od Mikuláša až po posled-

nú adventnú nedeľu si 
spoločne dozdobujeme aj iné 
priestory domova  a neza-
budneme aj na vonkajšok, 
ktorý je aj tento rok pek-
ne ozdobený. Na vianočné 
sviatky si pripravujeme aj 

pečivo, klasické medovníky, 
ktoré sú veľmi chutné a prí-
jemne rozvoniavajú po celom 
zariadení. Počas adventných 
nedieľ si zapaľujeme na 
adventnom svietniku svieč-

ky, ktoré signalizujú blížia-
ce sa Vianoce. V poslednú 
adventnú nedeľu sa koná v 
našom zariadení bohosluž-
ba, na ktorej sa zúčastňujú 
hlavne obyvatelia, ale aj 

zamestnanci a odslúžená je 
aj Večera Pánova. Na Šted-
rý deň sa naše pani kuchár-
ky zvŕtajú pri hrnci a pripra-
vujú slávnostný obed, ktorý 
je klasický slovenský. Pozos-
táva z kapustnice, zemia-
kového šalátu a vyprážanej 
ryby. Dôležitá je Štedrá veče-
ra, kde sa zídeme zamest-
nanci a obyvatelia pri mako-
vých opekancoch a pečenej 
klobáse, spolu si zaspie-
vame koledy, spoločne sa 
pomodlíme a spoločným prí-
pitkom si zaželáme spokojné 
vianočné sviatky.
Takto prežívame čas via-

nočný u nás v DD a DSS Kle-
novec až do nového roku. 
Na záver chceme popriať 

všetkým, čo čítajú Klenov-
ské noviny, zdravie, pokoj a 
ľudské porozumenie a šťast-
ný nový rok 2008.
Ja do Vás prídem, vinšovať 

budem, za kus koláča, fala-
tok chleba, nech Vás požeh-
ná sám Pán Boh z neba.

Mgr. Katarína Zamborová
riaditeľka DD a DSS

Cielená práca s rizikový-
mi skupinami obyvateľstva, 
ktoré sú ohrozené sociálnou 
exklúziou, sa zintenzívňuje, 
stáva sa cieľavedomejšou a 
efektívnejšou a súčasne sa 
pri posudzovaní projekto-
vých zámerov v tejto oblas-
ti prihliada aj na dlhodobú 
udržateľnosť ich výsledkov.
K najrozsiahlejším projek-

tom tohto charakteru, ktoré 
sa v našom regióne realizova-
li, sa zaraďuje projekt Aktivi-
záciou komunít k skvalitneniu 
života a podpore zamest-
nanosti, ktorého realizáto-
rom je kultúrno-výchovné 
občianske združenie Láčho 
drom z Kokavy nad Rima-
vicou. Ako sme sa dozvedeli 
na verejnej prezentácii toh-
to projektu 19. decembra v 
Kokave nad Rimavicou, pro-
jekt sa začal realizovať v ob-
ciach Klenovec, Kokava nad 
Rimavicou, Málinec, Utekáč 
a v meste Poltár. Hlavným 
cieľom projektu je zlepšenie 
podmienok zameraných na 
zamestnanosť skupín ohro-
zených sociálnym vylúče-
ním v uvedených obciach a 
to vytvorením priestoru pre 
diskusiu, vzdelávanie, hľa-
danie riešení a metód ich 
realizácie v praktickom živo-
te. Na dosiahnutie hlavného 

cieľa sú potom orientované 
jednotlivé aktivity zamera-
né na všestranné školenia 
pre riešenie životných situá-
cií, budovanie komunitných 
centier, spravovanie komu-
nitných fondov ako nástro-
jov na získanie pracovných 
zručností a najmä podpo-
ra tvorby pracovných miest, 
sociálnej pomoci a občian-
skych aktivít.
Zvláštnosťou projektu v 

porovnaní s doteraz zauží-
vanými postupmi je, že 
súčasťou komunitných fon-
dov sú aj prostriedky na 
materiálnu pomoc cieľovým 
skupinám práve v oblasti 
práce a pracovných návykov, 
v oblasti sociálnych služieb a 
v oblasti občianskych aktivít. 
Realizácia projektu je v kaž-
dej obci personálne zabezpe-
čená  komunitným terénnym 
pracovníkom a asisten-
tom komunitného terénne-
ho pracovníka. Manážérom 
projektu je Vladimír Sen-
drei a koordinátorom Pavel 
Kalmár. Rozhovor s V. Sen-
dreiom a P. Kalmárom, ktorý 
priblíži ciele projektu a akti-
vity na ich dosiahnutie, pri-
nesieme v niektorom z naj-
bližších vydaní Klenovských 
novín.

Aj v DD a DSS sú pripravení na príchod Vianoc

Nové aktivity v prospech znevýhodnených

všetkým čitateľom
Klenovských novín

želá redakcia

Redakcia ďakuje 
všetkým, ktorí sa 

autorsky i
organizačne 
podieľali na

tvorbe a
vydávání

Klenovských 
novín v roku 

2007, a želá im 
veľa zdravia, 

šťastia a tvorivej 
invencie v roku 

2008.
(mk)


